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Abstract

Extended-spectrum ß-lactamases (ESBLs) have become widespread throughout  the 

world  and  are  now  found  in  a  significant  percentage  in  Escherichia  coli and 

Klebsiella pneumoniae strains in certain countries. This study was conducted in the 

Research Laboratory in Sudan University of Science and Technology. The study was 

carried out during the period from December 2009 to April  2010, to detect TEM, 

SHV and CTX-M genes in ESBLs-produsing Enterobacter aerogenes. 

The  E. aerogenes strains were obtained from the Research Laboratory.  All  strains 

were  checked  for  purity  by  sub-culturing  on  nutrient  agar  and  examined 

microscopically.  Bacterial  DNA  was  extracted  from  each  isolate  using  boiling 

method.  Multiplex  PCR  was  adopted  to  detect  these  genes.  The  result  revealed 

presence of  TEM gene in nine  out of eleven  exmined strains. It is concluded that, 

TEM gene is the commonest gene in E. aerogenes isolates. Further studies with large 

number of isolates are required to validate the result of the present study. 
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المستخلص

 تعتبر إنزيمات بيتا لكتججام واسججعة الطيججف منتشججرة فججي كججل العججالم وتوجججد

ة بنسب وافية في سللت  َّي ِن القولو ُة َّي ِك ْشري ِإ ة  و ال َّي ِو َئ ِّر ال ُة َّل ي ْبس ِل   في دول معينة.الك

ْلججوم ِع ِة السججودان لل ِر البحججوثِ فججي جامعجج ّفججذتْ فججي مختججب ُن ِة   هججذه الدراسجج

ِة مِنْ ديسمبر/   ، للكشف عن2010 إلى أبريل/ 2009والتكنولوجيا في الفتر

 ) في المعائية الغازية  المنتجة لنزيماتCTX-Mَ  و  SHV و  TEMالجيناتِ ( 

بيتا لكتام واسعة الطيفِ. 

الغازية  تم الحصول على سللت    من مختبر البحاث بالجامعةالإمعائية

 والتأكد من نقوتها بإعادة تزريعها على وسط الجار المغذي ومن ثم

ًا. تم استخلص الحمض النووى منقوص الكسجين للسللت  فحصها مجهري

 بإستعمال طريقة الغليان. استخدمت طريقة تفاعل البلمرة المتسلسل

ِكشف هذه الجيناتِ. اظهرتْ النتيجةُ وجود الجين   TEMالمتعدد الرسال لل

 في تسع من إحدى عشرة سللة تم إختبارها. خلصت هذه الدراسة إلى أن

الغازية  هو الكثر شيوعا في سللت  TEMالجين  ِإمعائية  ، وإن دراساتال

إضافية بعدد أكبر من السللت مطلوبة للتأكد من صحة هذه الدراسة. 
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